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ORSZÁGGYŰLÉSI KÉPVISELŐ
Írásbeli kérdés

Kövér László úrnak
az Országgyűlés elnöke

Helyben

Tisztelt Elnök Úr!

Magyarország Alaptörvénye 7 . cikk (2) bekezdése, az Országgyű lésrő l szóló 2012. évi XXXVI .
törvény 42 . § (8) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekr ől szóló 10/2014 . (II . 24.) OGY
határozat 124 . § (1) bekezdése alapján írásbeli választ igényl ő kérdést kívánok benyújtani Varga
Mihály Miniszter Úrhoz „Mennyire érte meg az államnak a letelepedési kötvények
értékesítésének ez a konstrukciója?” címmel .

Tisztelt Miniszter Úr!

2015 januárjában a korábbi 250 ezerr ő l 300 ezer euróra n őtt a magyar letelepedési kötvény ára,
januárban 375 ilyen állampapír talált gazdára . Az Államadósság Kezel ő Központ (ÁKK) Zrt .
adatai szerint az év első hónapjában 16,67 millió euró értékben adtak el ilyen papírt . Az ötéve s
futamidejű, speciális, kamatmentes letelepedési kötvényt a magyar állam és a külföldi befektet ő
közé ékelődő közvetítő vásárolja meg, aki diszkontárat fizet érte, és a névértéket kapja maj d
vissza, legelőször 2018-ban. A haszon mértékét a harmadik országbeliek beutazásáról szóló
törvény szabja meg : a hasonló lejáratú, euróban számolt államkötvények hozamánál másfé l
százalékponttal kisebb, de legalább évi 2 százalék (azaz jelenleg nem alacsonyabb más euró s
kötvényekénél) . A befektető letelepedők által fizetett (mostani árfolyamon) több mint 90 milli ó
forintot még a közvetítői jutalék is megfejeli, ami hírek szerint legalább 45 ezer euró . Így
személyenként most már több mint 100 millió forintba kerül a letelepedés . Ami persze nem sok
egy olyan üzletembernek, aki ezzel szabad unióbeli mozgást is nyer, s annak fényében sem tú l
borsos, hogy egyes tagállamok félmillió eurót is megkövetelnek . Egyelőre nem tudni, visszaveti-e
mégis a drágulás a befektet ői kedvet, mivel eddig – a sajtóhírekkel ellentétben – csak a 250 eze r
eurós névértékű papírokat forgalmazták . Az Államadósság-kezelő Központ szerint 2014 végéi g
2213 kötvényt adtak el, idén januárban pedig további 75-öt, de még az alacsonyabb
névértékűekből . A legtöbbet, 2014 végéig 1924 darabot, a főleg Kínában értékesítettek . A
konstrukciót számos bírálat, kritika számos szempontból .
Ezért a következő kérdésekkel fordulok Önhöz :

- Ön szerint előnyösebb a magyar állam számára az az eljárás a letelepedési kötvénye k
értékesítése során hogy az értékesítést állami többségi tulajdonú intézmények végzik



például a Nemzeti Külgazdasági Hivatal hálózatán keresztül és az eddigi értékesít ő
vállalkozások ezután ügynökként jutalékért, sikerdíjért folytatnák tevékenységüket? Ha
nem ért egyet a kérdésben foglalt eljárással miért nem ?

Ön tud arról hogy egyes letelepedési kötvényt értékesít ő vállalkozások bankhitel t
bevonva egyfajta lombardhitelként finanszírozási lehetőséget is biztosít a kötvényt
vásárlóknak akiknek így nem a teljes összeget hanem csupán egy részét kell kifizetnie
ami jellemzően azon költségeket teszik ki amik a vállalkozások bevételét képezik és
ezáltal az államadósság finanszírozás végs ő soron bankhitelből valósul meg csak több
áttételen keresztül akik profitot realizálnak ezeken az ügyleteken? Ha igen hány ilye n
kötvény lett előbbi módon értékesítve és az hány százalékát teszi ki az összes értékesített
kötvénynek?

Tervezik-e nemzetközi jó gyakorlatok hasznosítását a letelepedési kötvénye k
értékesítésénél és ezután például megállapítanak vissza nem térítend ő hányadot is az
állam számára, illetve hazai értékpapírpiacokon történ ő befektetések előírása például
BÉT-en keresztül illetve reá/gazdasági működő tőke beruházásokat ?

Tisztelettel várom válaszát !

Budapest, 2015 . március 20 .

Szabó Tíme
Független országgyűlési képvisel ő
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